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Szanowni Państwo, Drodzy Sąsiedzi,

niech święta Bożego Narodzenia będą dla Państwa pełne spokoju, miłości 

i ciepła. Niech ta świąteczna, pozytywna i magiczna atmosfera utrzyma się 

w Państwa sercach jak najdłużej i towarzyszy Państwu na co dzień.

W przyszłym roku nasze miasto będzie obchodziło 60. rocznicę nadania praw 

miejskich. Życzę, aby ten jubileuszowy rok 2022 upływał Państwu tak dobrze, 

jak ostatnich sześć dekad Józefowa: w rozkwicie, spokoju, dobrej kondycji 

finansowej i niesłabnącej urodzie.

Życzę Państwu wszystkiego, co najlepsze. Dbajcie o siebie i pozostańcie w zdrowiu.

Zapraszam do sąsiedzkiego składania życzeń noworocznych 1 stycznia 2022 r. 

o godz. 20.00 na skwerze św. Jana Pawła II przy akompaniamencie zespołu 

Sound’n’Grace.

Burmistrz Miasta Józefowa

Marek Banaszek
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Ambitny budżet na trudny czas

Ponad 61 mln zł 
na miejskie inwestycje
Jednogłośnie Rada Miasta uchwaliła 10 grudnia, podczas XLII sesji, budżet 
miasta Józefowa na 2022 rok, który przewiduje:

• dochody w wysokości 148 530 000 zł,
• wydatki w wysokości 173 530 000 zł,
• przychody w wysokości 30 754 276,33 zł,
• rozchody w wysokości 5 754 276,33 zł.

W wydatkach bieżących najpoważniejsza 
pozycja to 44 316 025 zł – koszty funkcjono-
wania trzech szkół publicznych, dwóch przed-
szkoli publicznych prowadzonych przez gminę 
oraz dotacje dla publicznych przedszkoli pro-
wadzonych przez osoby fi zyczne, niepublicz-
nych szkół, przedszkoli i innych form wycho-
wania przedszkolnego.

14 293 030 zł planujemy wydać na gospo-
darkę komunalną i ochronę środowiska – to 
w szczególności gospodarka odpadami komu-
nalnymi od mieszkańców, utrzymanie czy-
stości, zieleni, oświetlenie ulic, placów i dróg, 
odławianie i szczepienie zwierząt, ochrona śro-
dowiska oraz dopłaty do cen odbioru ścieków 
dla mieszkańców gminy (830 000 zł).

Planowany deficyt budżetu wyniesie 
25 000 000 zł i zostanie pokryty przychoda-
mi z pożyczek i kredytów długoterminowych 
oraz wolnymi środkami pochodzącymi z nie-
wykorzystanych środków pieniężnych w kwo-
cie 7 200 000 zł.

Nas – mieszkańców najbardziej interesu-
ją wydatki majątkowe i  fakt, czy w  naszym 
otoczeniu wyremontowana zostanie droga, 
sprawnie będzie działało oświetlenie, powsta-
nie nowy skwer czy plac zabaw, a  także czy 
kontynuowane będzie budownictwo komu-
nalne i TBS.

Na budowę i przebudowę dróg 
planujemy wydać 11 245 305 zł.

W tym na: 
• wymianę nawierzchni ul.  Skłodowskiej 

(od Sikorskiego do Wiązowskiej),
• budowę wyniesionego skrzyżowania ulic 

Dobrej i Asnyka,
• przebudowę ulicy Polnej (od Bema do 

Przybosia) wraz z Bema (Polna dom nr 51),
• przebudowę ulicy Rodziewiczówny (od 

Łąkowej do Al. Bluesa),
• wymianę nawierzchni ulicy Sienkiewicza 

(od Kopernika do Granicznej),
• przebudowę ulicy Spacerowej (od Bogu-

sławskiego do Willowej),
• poprawę bezpieczeństwa ruchu drogo-

wego na czterech przejściach dla pie-
szych (m.in. na skrzyżowaniu Wawerskiej 
z Małą),

• modernizację i zagospodarowanie rejonu 
ulicy Ślusarskiego, róg Leśnej,

• wymianę nawierzchni ulicy Asnyka (od 
Asnyka 1 do Brücknera),

• przebudowę pasa drogowego ulic Cisowej 
i Bogusławskiego,

• przebudowę skrzyżowania ulic 11 Listopa-
da i Kwiatowej,

• przebudowę pasa drogowego ulic Kormo-
ranów (od Godebskiego do Gołębiej) i Wi-
ślanej,

• przebudowę chodnika przy ulicy Powstań-
ców Warszawy (od 3 Maja do Wawerskiej) 
oraz wymianę nawierzchni Powstańców 
Warszawy (od Świderskiej do Wawerskiej),

• przebudowę pasa drogowego ulicy Samo-
rządowej (od Westerplatt e do Werbeny),

• budowę chodnika po stronie zachodniej 
ulicy Wawerskiej (etap II do Puszkina),

• budowę pasa drogowego ulic Szerokiej (od 
Zawiszy do Górnej) i Kasztanowej,

• przebudowę chodnika przy ulicy Zagajni-
kowej. 

Ponadto przewiduje się aranżację zieleni – 
rodzaj punktów wypoczynkowych dla space-
rowiczów i rowerzystów przy ulicach Wawer-
skiej i Sobieskiego.

Na gospodarkę mieszkaniową 
– m.in. budowę budynków 
mieszkalnych wielorodzinnych 
przy ulicach Wiązowskiej 95/97 
i Kardynała Wyszyńskiego 99 
– planuje się przeznaczyć 
10 262 000 zł.

Na uwagę zasługują też rozbudowa monito-
ringu miejskiego, projekt i budowa sali gimna-
stycznej, a także budowa hali sportowej i łącz-
nika w Szkole Podstawowej nr 2. 

Kontynuowane będą rozbudowa sie-
ci wodociągowej i  kanalizacji sanitarnej 
(6  917  066  zł na roboty budowlane), budo-
wa sieci w  ulicy Dobrej (od Jałowcowej do 
Prostej – 570 000 zł), projekt i budowa w uli-
cy Kościuszki (od Polnej do Wyszyńskiego 
–  567  153  zł), budowa sieci wodociągowej 
w ulicach Luksusowej, Jałowcowej, Werbeny, 
Godebskiego, Sezamkowej i  Fantastycznej 
i  kanalizacji sanitarnej w  ulicach Werbeny 
z  tłocznią w  ulicach Dzikiej, Sezamkowej 
i  Fantastycznej (3 077  952 zł), projekt i  bu-
dowa sieci wodociągowej w  ulicy Sosnowej 
(150 000 zł), a także budowa odcinków bocz-
nych sieci w pasach drogowych (500 000 zł). 

Z drobniejszych, ale znaczących przyszło-
rocznych inwestycji – miejska toaleta publicz-
na (170 000 zł), zdroje wody pitnej, tzw. „pijki” 
(150 000 zł), budowa naturalnego placu ak-
tywnego wypoczynku przy ulicy Wawerskiej, 
zagospodarowanie terenu rekreacyjnego nad 
Świdrem (2 700 000 zł).

I na koniec: trwająca już i  dofinansowa-
na z  funduszy UE modernizacja i  renowacja 
zabytkowego „świdermajera” przy ulicy Wy-
szyńskiego 2 oraz dostosowanie go do nowych 
funkcji Domu Nauki i Sztuki, budowa biblio-
teki i przedszkola przy Asnyka i adaptacja oraz 
rozbudowa budynku stacji kolejki wąskotoro-
wej przy Wawerskiej na budynek użyteczności 
publicznej Stacja Integracja.

Łączne nakłady na wydatki majątkowe to 
61 044 866 zł. Radni podkreślali, że ambitny 
plan miejskiego budżetu zdobył ich zaufanie 
i głosowali za nim jednomyślnie.

Opr. W.Z.
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„Kopciuchom” mówimy – NIE„Kopciuchom” mówimy – NIE
W ciągu trzech lat na terenie gminy Józefów udało się wymienić prawie 200 tzw. „kopciuchów”, a łączna suma 
otrzymanych na ten cel dotacji wyniosła ponad 1,2 mln zł. Drastyczny wzrost cen towarów i usług w 2021 roku 
nieco wyhamował ten proces, bo do końca lipca z 38 podpisanych z mieszkańcami umów udało się zrealizować 
zaledwie pięć. Proces nieco przyspieszył w drugim półroczu. Łącznie, od początku roku, wymieniono 50 kotłów 
lub miejscowych ogrzewaczy pomieszczeń (piecokuchni, pieców itp.).

Wyhamowanie procesu wymiany starych 
kotłów co. nie oznacza, że o czyste powietrze 
przestaliśmy dbać. Wraz z rozpoczęciem se-
zonu grzewczego pracownicy Referatu Za-
mówień Publicznych i Ochrony Środowiska 
Urzędu Miasta w Józefowie z funkcjonariu-
szami straży miejskiej zintensyfi kowali kon-
trole źródeł ciepła. Sprawdzana jest zarówno 
wilgotność drewna używanego do opału, jak 
i  skład samego popiołu, który po zbadaniu 
w  specjalistycznym laboratorium wykaże, 

czy paliwo było właściwe, czy też spalane 
były różnego rodzaju śmieci, plastiki i  tym 
podobne.

– Tylko w listopadzie wraz z pracownika-
mi referatu ochrony środowiska skontrolowa-
liśmy 131 pieców – mówi komendant straży 
miejskiej Dariusz Sadoch. – Reagujemy na 
każdy sygnał od mieszkańców w sprawie sil-
nego zadymienia czy podejrzenia o wypalanie 
odpadów. Od początku tego roku zrealizowa-
liśmy już ponad 100 tego typu interwencji. 

Najczęściej kończyły się one na udzieleniu 
upomnienia, a część zgłoszeń nie została po-
twierdzona. Jednak w  kilku skrajnych przy-
padkach zmuszeni byliśmy do ukarania 
właścicieli posesji mandatami. Pragnę dodać, 
że wszyscy nasi funkcjonariusze zostali prze-
szkoleni w  zakresie kontroli źródeł ciepła 
– dodaje komendant Sadoch. 

Nałożone przez strażników kary manda-
towe wymierzone zostały – zgodnie z  art. 
191 ustawy o odpadach – za „termiczne prze-
kształcanie ich poza spalarnią”, czyli w miej-
scu do tego nieprzeznaczonym. Mieszkań-
ców, którzy nadal będą próbować spalać 
w  swoich piecach co popadnie, pragniemy 
przestrzec przed tego typu działaniem, bo 
narazić się mogą na bardziej drastyczne kary 
niż te, które nałożyli strażnicy. Za ewident-
ne łamanie wymienionego przepisu w skraj-
nych przypadkach grozi bowiem grzywna 
do 5000 zł, a nawet można trafi ć do aresztu. 
Zdarzają się także, choć sporadycznie, przy-
padki odmowy wpuszczenia zespołu kontro-
lnego na teren posesji. W takim przypadku 
właściciel kontrolowanej posesji musi się 
liczyć z jeszcze poważniejszymi konsekwen-
cjami, ponieważ w myśl art. 225 § 1 kodeksu 
karnego za udaremnienie lub utrudnianie 
przeprowadzenia kontroli można trafić za 
kratki nawet na trzy lata.
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EKOLOGIA I ZDROWIE

Przypominamy
W gospodarstwach domowych poza opałem możemy spalać wyłącznie czysty papier 
i tekturę jako rozpałkę oraz czyste i niewilgotne drewno.

W gospodarstwach domowych nie palimy:
– zużytych opon i innych odpadów z gumy,
– przedmiotów wykonanych z tworzyw sztucznych,
– plas  kowych pojemników i butelek po napojach,
– lakierowanych elementów drewnianych,
– sztucznej skóry,
– opakowań po środkach chemicznych, farbach i lakierach,
– plas  kowych toreb z polietylenu,
– papieru bielonego związkami chloru z nadrukiem farb kolorowych. 
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Zamiast truć siebie i innych 
wymień „kopciucha”

Przestarzałe kotły węglowe mają dużo mniejszą spraw-
ność energetyczną niż chociażby nowoczesne kotły konden-
sacyjne na gaz, a co za tym idzie potrzebują dużo więcej pali-
wa do wytworzenia tej samej ilości energii. 

Dodatkowo spalając w takich kotłach na przykład zbyt 
mokre drewno, śmieci czy plastikowe odpady emitujemy do 
atmosfery związki metali ciężkich, takich jak ołów czy kadm, 
tlenek węgla i tlenki azotu. Do tego dochodzą pary rtęci oraz 
tak bardzo niebezpieczne dla ludzkiego zdrowia dioksyny, 
które nawet w śladowych ilościach są 10 000 razy bardziej 
trujące niż cyjanek potasu.

W ramach rządowego programu 
„Czyste powietrze”, po jego nowelizacji 
w połowie tego roku, można uzyskać nawet 
do 37 000 zł bezzwrotnej dotacji do wymiany 
starego „kopciucha” na nowoczesny kocioł. 

Jednak już od początku przyszłego roku uzyskanie tej 
dotacji będzie możliwe na zakup i  montaż nowoczesnego 
źródła ciepła na każde inne paliwo oprócz węgla i wiele na 
to wskazuje, że rok 2022 będzie ostatnim, w którym można 
będzie jeszcze uzyskać dotację do wymiany. Czasu jest zatem 
niewiele. 

Urząd Miasta Józefowa wychodzi mieszkańcom naprze-
ciw, oferując pomoc w podjęciu decyzji o wymianie, a także 
w dobraniu kotła o odpowiedniej mocy do ogrzewanej po-
wierzchni budynku czy też w  prawidłowym wypełnieniu 
wniosku o dotację. W tym celu został uruchomiony punkt 
konsultacyjny.

Punkt konsultacyjny 
Punkt konsultacyjny działa w sali konferencyjnej (pokój 

114) na pierwszym piętrze, w głównym budynku Urzędu 
Miasta przy ul. Wyszyńskiego 1. Na wizytę w punkcie na-
leży umawiać się telefonicznie, aby uniknąć oczekiwania 
w kolejce w holu urzędu lub przed budynkiem.

Punkt prowadzi Maciej Bogusz (tel. 789 036 769). 
Konsultacje udzielanie są w poniedziałki i wtorki w go-
dzinach 9.30–13.00 oraz w środy i czwartki w godzinach 
13.00–15.30. 

Serdecznie zapraszamy niezdecydowanych mieszkańców 
do korzystania z punktu konsultacyjnego. 

Nasz pracownik pomoże założyć konto na portalu bene-
fi cjenta i wypełnić wniosek oraz prześle gotowy już wniosek 
do Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i  Go-
spodarki Wodnej w  Warszawie. Udzieli również pomocy 
przy wypełnianiu i składaniu wniosku o płatność oraz wszel-
kich informacji dotyczących korzystania z programu – mówi 
kierownik Referatu Zamówień Publicznych i Ochrony Śro-
dowiska Małgorzata Fiedukowicz.

Zatem zachęcamy mieszkańców, którzy jeszcze wahają 
się czy wymienić stary piec, do skorzystania z pomocy urzę-
du. Wymiana „kopciuchów” wszystkim nam może wyjść 
tylko na zdrowie.

Tekst i foto: Wojciech Siergiejuk

Mówią radni

Czego w nowym roku 
życzę mojemu miastu, 
Polsce, światu i sobie?
Mariusz Batorski, przewodniczący Rady Miasta

Mijający rok, tak jak poprzedni, minął pod znakiem CO-
VID-19. Wirus zmienił praktycznie wszystko. Wiele osób 
przeszło na pracę zdalną w domu. Część musiała poszukać no-
wej. Posiedzenia Rady Miasta, poza krótkim okresem letnim, 
w większości odbywały się zdalnie. Wszystkim nam brakuje 
bezpośrednich kontaktów. Ten rok różnił się od poprzednich 
także pod innym względem. Szybko rosnąca infl acja powoduje, 
że ceny budowy dróg i chodników trudno jest oszacować i prze-
widywane przez radnych w budżecie kwoty czasami okazują 
się niewystarczające.

Przyszły rok, w którym będziemy obchodzić 60-lecie nada-
nia praw miejskich, pod względem wydatków majątkowych 
wygląda imponująco. Na ten cel przewidziano w  Józefowie 
ponad 61 mln zł. Życzę wszystkim mieszkańcom zrealizowa-
nia przez miasto zaplanowanych inwestycji i aby rok 2022 był 
przez nas wszystkich zapamiętany jako ten wyjątkowo dobry.

Polsce życzę, by naszych oszczędności nie zjadła galopująca 
infl acja i aby wirus zmutował do niegroźnej formy lub udało 
się opracować na niego skuteczny lek. A sobie i innym przedsię-
biorcom życzę, w tak zmieniającym się szybko świecie, umie-
jętności odnalezienia właściwej drogi do rozwoju i utrzymania 
swoich fi rm.

Urszula Zielińska, wiceprzewodnicząca Rady Miasta 
Dla wielu z nas 2021 rok nie był łatwy. Serdecznie współ-

czuję wszystkim, którzy musieli pożegnać swoich bliskich. 
Mam nadzieję, że najbliższy rok okaże się dla nas wszystkich 
lepszy i spokojniejszy.

Mimo pandemii ten rok okazał się dla naszego miasta cał-
kiem owocny pod względem fi nansów oraz inwestycji. Zostało 
wykonanych kilkanaście nowych nawierzchni ulic, w tym długo 
oczekiwana ulica Wspólna, znajdująca się w moim okręgu nr 
5. W mieście rozbudowywana jest sieć wodno-kanalizacyjna, 
która dociera do kolejnych mieszkańców. W przyszłym roku 
prowadzone będą dalsze prace nad jej rozszerzaniem. 

Miasto sukcesywnie wspiera mieszkańców w modernizacji 
instalacji grzewczych, dopłacając do likwidacji pieców opa-
lanych węglem oraz likwidując „kopciuchy” w swoim zasobie 
komunalnym. Trwają prace projektowe pięknej inwestycji 
w postaci biblioteki na miarę XXI wieku oraz przedszkola przy 
ul. Asnyka. 

W nadchodzącym 2022 roku obchodzić będziemy 60-le-
cie nadania praw miejskich. Główne imprezy zaplanowane są 
na 11 i 12 czerwca, na które serdecznie Państwa zapraszamy. 
Przychodnia Miejska dalej bę-
dzie prowadziła dodatkowe 
programy osłonowe dla 
naszych mieszkańców. 
Trwają prace nad kolejny-
mi programami, które cze-
kają na akceptację NFZ. 

we 
ę

Ż YC ZENIA NA NOW Y ROK
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Nasz debiut w budżecie obywatelskim

Do wykorzystania 665 500 zł
Budżet obywatelski (BO) jest demokratycznym procesem, w ramach którego mieszkańcy w bezpośrednim głosowa-
niu decydują corocznie o części wydatków budżetu gminy. Oznacza to, że przedstawiają oni propozycje projektów 
do budżetu, które następnie są analizowane pod kątem możliwości ich realizacji. Po weryfi kacji lista projektów 
poddawana jest głosowaniu, a te, które uzyskają największe poparcie, są realizowane.

Tylko do 31 grudnia można zgłaszać pro-
jekty do budżetu obywatelskiego miasta Jó-
zefowa na 2022 rok. Budżet obywatelski to 
publiczne pieniądze, o  których zadecydują 
mieszkańcy. Nie są to dodatkowe środki, 
lecz konkretne kwoty będące częścią budże-
tu gminy. Suma środków przeznaczonych 
na realizację zadań w  ramach naszego bu-
dżetu obywatelskiego na 2022 rok wynosi 
665 500 zł.

Harmonogram:
• Nabór projektów: od 30 listopada do 

31 grudnia 2021 r.
• Ocena wniosków: do 30 stycznia 2022 r.
• Głosowanie na projekty: od 31 stycznia do 

14 lutego 2022 r.
• Ogłoszenie wyników: do 28 lutego 2022 r.

Jakie projekty mogą być fi nansowane 
z budżetu obywatelskiego?

Zgłoszenia realizacji zadań w ramach BO 
mogą dotyczyć wydatków na realizację zadań 
własnych gminy oraz na realizację zadań, któ-
re może ponieść gmina na podstawie obowią-
zujących przepisów w ramach jednego roku 
budżetowego. 

Projekty muszą zapewnić możliwość nie-
odpłatnego korzystania z efektów ich realiza-
cji na równych prawach przez mieszkańców 
Józefowa. Nie mogą ingerować w prawa osób 
trzecich, w tym w prawo własności. 

W ramach budżetu obywatelskiego mogą 
być realizowane projekty zakładające ich 
wykonanie w  ciągu danego roku budżeto-
wego.

Kto może zgłaszać projekty do 
budżetu obywatelskiego?

Zgłoszenia projektu do realizacji w  ra-
mach budżetu obywatelskiego może dokonać 
mieszkaniec miasta Józefowa.

Gdzie można pobrać i oddać po 
wypełnieniu wniosek zgłoszenia 
projektu do budżetu obywatelskiego?

Zgłoszeń będzie można dokonywać po-
przez platformę do obsługi budżetu oby-
watelskiego, do której odnośnik zostanie 
zamieszczony na stronie htt ps://www.joze-
fow.pl/pl. Elektroniczny formularz będzie 
można wypełnić także w Referacie Rozwoju 
i Promocji Gospodarczej Urzędu Miasta Jó-
zefowa w godzinach pracy urzędu.

Co należy obowiązkowo dołączyć 
do zgłoszenia projektu?

Należy dołączyć listę osób popierających 
projekt, z  podpisami co najmniej 15 miesz-
kańców Józefowa. Do liczby mieszkańców 
popierających projekt nie wlicza się projekto-
dawców. W przypadku zgłoszenia więcej niż 
jednego projektu, do każdego formularza zgło-
szeniowego należy dołączyć odrębną listę.

Czy projektodawca musi oszacować 
koszty realizacji projektu?

Mieszkaniec zgłaszający projekt podaje we 
wniosku szacunkowe koszty brutt o zadania 
z uwzględnieniem wszystkich części składo-
wych projektu. 

(opr. z)

Nasz zespół redakcyjny zgłasza do budże-
tu obywatelskiego projekt wzbogacenia 
ronda im. Tadeusza Nalepy o ledowy na-
pis: Tadeusz Nalepa i zarys gitary. 
Jeśli podoba Ci się projekt autorstwa 
red. Lidii Dańko, to poprzyj nas w głoso-
waniu.

Na ulice stolicy i sąsiadujących gmin 
– także Józefowa – wyjechała #swiateczna-
smieciareczka fi rmy Lekaro, przyozdobiona 
kolorowymi lampkami. Na bokach pojazdu 
przedstawiona została grafi ka edukacyjna 
z QR codem przekierowują cym do strony 
akcji, któ ra na bież ą co bę dzie aktualizowana 
o wskazó wki, któ re pomogą  nam – wspó lnie 
– ograniczyć  iloś ć  ś wią tecznych odpadó w. 
Na stronie projektu bę dą  pojawiały się  in-
formacje dotyczą ce prawidłowych eko-
zachowań  oraz bę dą  poruszane m.in. te-
maty prezentó w zgodnych z ecodesign, czy 
opakowań  po ś wią tecznych podarunkach.

Zachęcamy do śledzenia akcji:
FB: Świąteczna Śmieciareczka
IG: swiateczna.smieciareczka
https://www.instagram.com/swiateczna.
smieciareczka/

Święty Mikołaj jest eko!  Wspólna akcja Lekaro, miast i gmin
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Jak Państwo widzą, Rada Miasta, burmistrz i pracownicy 
Urzędu Miasta wkładają dużo pracy i wysiłku, aby żyło nam 
się w naszym mieście lepiej. 

Z okazji świąt Bożego Narodzenia i nadchodzącego 2022 
roku życzę Nam wszystkim zdrowia, aby skończył się czas pan-
demii, abyśmy mogli spotykać się w gronie rodzinnym i wspól-
nie spędzać ten niezwykły czas. Wszystkiego najlepszego i do 
zobaczenia na ulicach naszego miasta.

Marianna Jakubowska, przewodnicząca 
Komisji Budżetowo-Gospodarczej

Nowy rok to czas życzeń i postanowień. Naszemu miastu 
chcę życzyć, aby nigdy nie straciło uroku zielonego i przyjazne-
go mieszkańcom miejsca na ziemi. Aby dalej miało szczęście do 
odpowiedzialnych i rozsądnych władz, które będą umiały od-
czytywać i realizować marzenia oraz pragnienia józefowian. 
Aby nasze miasto za rok, za dziesięć lat i więcej było najlep-
szym miejscem do osiedlenia się i życia. Aby w przyszłym roku, 
roku 60-lecia nadania praw miejskich Józefów dalej, tak jak 
dotychczas, rozwijał się i szybciej docierał z podstawową infr a-
strukturą do obrzeży miasta.

Polsce i światu życzę bardziej spokojnego i przewidywalne-
go czasu, byśmy zaczęli więcej słuchać innych, niż sami mówić, 
bardziej doceniali wartość innych ludzi wokół nas.

Sobie chciałabym życzyć, abym mogła cieszyć się zdrowiem, 
nie gorszym niż dotychczas – i to nie tylko fi zycznym, ale i emo-
cjonalnym. A tak po cichu i skrycie, abym nie straciła energii, 
zapału i optymizmu do podejmowania nowych wyzwań i za-
dań. 

I takie życzenia przyjmijcie także drodzy mieszkańcy, sąsie-
dzi i przyjaciele.

Grzegorz Kruk, przewodniczący Komisji Ładu 
Przestrzennego i Ochrony Środowiska

Życzę wszystkim wiele zdrowia, bez niego nic nie jest ważne, 
ani nic nie cieszy.

Dołączyć jeszcze wypada odrobinę spokoju (w tych niespo-
kojnych czasach), pogody ducha okraszonej szczyptą dobrego 
humoru.

Nieodzowne również będą uśmiechy bliskich oraz dary od 
losu...

I tak otrzymamy nieskomplikowany przepis na szczęśliwe 
życie pełne pomyślności.

Czego wszystkim życzę i gorąco pozdrawiam.

Jakub Bajtler
XXI wiek przyniósł dynamiczny rozwój technologii. Mo-

żemy się komunikować 24 godziny na dobę, na wiele różnych 
sposobów, a jednak często nie potrafi my ze sobą rozmawiać. 
Życzyłbym, abyśmy w Józefowie, w Polsce i na całym świecie 
nauczyli się prowadzić dialog, bo to najpotężniejsze narzędzie 
w naszych rękach, które potrafi  rozwiązać niejeden konfl ikt, 
a nawet mu zapobiec.

Życzę nam także, abyśmy strach zamienili w działanie, żal 
we wdzięczność, a porażki w lekcje na przyszłość. 

Nowy rok to najlepszy moment, aby uwolnić się od toksycz-
nych relacji czy środowisk, wyznaczyć sobie ambit-
ne i  zarazem realne cele, a  także wreszcie 
spełnić marzenia, które często są przez 
lata odwlekane, bo czas, praca, strach 
i inne wymówki… 

Życzę józefowianom, aby każdego 
wieczoru, kładąc się spać mieli w  gło-
wach wdzięczność, że to był dobry dzień, 

e 

Nowoczesne wyposażenie 
poradni okulistycznej
Nasza miejska przychodnia zdrowia dba nie tylko 
o to, by ułatwiać mieszkańcom dostęp do specja-
listów, ale też pamięta o wyposażeniu gabinetów 
specjalistycznych w najnowocześniejszy sprzęt 
ułatwiający diagnostykę i leczenie.  

W mikołajki, w  poradni okulistycznej zainstalowano 
REVO FC – najnowocześniejszej klasy sprzęt do tomografi i 
optycznej, przeznaczony do pomiarów siatkówki (tzw. OCT). 
Dodatkowo urządzenie zostało wyposażone w  funkcje 
umożliwiające pomiar: tarczy nerwu wzrokowego, warstwy 
włókien nerwowych siatkówki, grubości siatkówki, grubości 
rogówki. Aparat jest urządzeniem diagnostycznym, przezna-
czonym jako pomoc w wykrywaniu i leczeniu schorzeń oka, 
w tym AMD, otworów w plamce, retinopatii cukrzycowej, 
obrzęku plamki oraz jaskry.

Dostawcą aparatu jest Optopol Technology Sp. z o.o. z Za-
wiercia, wyłoniony w drodze przetargu w połowie listopada. 
Koszt inwestycji to 178 012,80 zł.   (z)

Ż YC ZENIA NA NOW Y ROK
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Nasz skuteczny monitoring
W ciągu zaledwie dwóch tygodni pewien mieszkaniec Warszawy skradł na terenie Józefowa aż 10 rowerów o łącz-
nej wartości blisko 14 000 zł. Dzięki czujności operatorki miejskiego monitoringu, w połowie listopada złodziej 
został ujęty na gorącym uczynku kradzieży przez policjantów z komisariatu w Józefowie. Doskonała współpraca 
operatorów monitoringu z policją zaowocowała odzyskaniem mienia o wartości 11 300 zł.

Pani Ewa jest jednym z wyróżniających się 
operatorów miejskiego monitoringu w Józefo-
wie. W swojej 13-letniej karierze już wielokrot-
nie namierzała sprawców przestępstw, a także 
wielu drobnych wykroczeń. Te niewątpliwe 
sukcesy operatorki doceniane były także przez 
władze miasta. 

W poniedziałek 15 listopada od rana pełniła 
dyżur przy monitorach. Wczesnym popołu-
dniem jej uwagę przykuł młody mężczyzna 
przy stojaku dla rowerów obok peronu PKP. 
– To było około godz. 14.00, gdy wśród przy-
piętych rowerów pojawił się mężczyzna. Moją 
uwagę zwrócił swoim dziwnym zachowaniem, 
bo chwilę rozglądał się, po czym poszedł na po-
czątek peronu. Po chwili jednak wrócił i rozpi-
nając kurtkę wyjął nożyce do metalu. To był już 

dla mnie sygnał do podjęcia działania. Natych-
miast powiadomiłam kolegów z komisariatu 
i cały czas obserwowałam złodzieja – opowia-
da pani Ewa.

Dalej wypadki potoczyły się jak w  ame-
rykańskich fi lmach. Radiowóz zajechał dro-
gę przestępcy, gdy ten z rowerem o wartości 
2000 zł usiłował ulotnić się z miejsca przestęp-
stwa. Na tym jednak nie koniec. W związku 
z wieloma kradzieżami rowerów w ostatnim 
okresie mł. insp. monitoringu Robert (nazwisk 
obojga operatorów nie podajemy ze względów 
bezpieczeństwa), dysponując wizerunkiem 
złodzieja, postanowił przeanalizować nagrania 
z ostatnich 30 dni i okazało się, że w dziewięciu 
przypadkach sprawcą okazał się zatrzymany 
mężczyzna. Mieszkający w Warszawie 33-letni 

Marcin B. przyznał się do przedstawionych mu 
10 zarzutów kradzieży. A wziąwszy pod uwagę, 
że działał w warunkach tzw. recydywy, teraz 
może trafi ć za kraty nawet na 7,5 roku.

W planie włączenie się 
w stołeczny system kontroli

Pierwsze kamery miejskiego monito-
ringu w  Józefowie zostały zamontowane 
w 2008 roku. Było ich sześć i w początkowym 
okresie ukierunkowane były na kontrolę 
bezpieczeństwa głównie w  centrum miasta. 
Z  każdym kolejnym rokiem system był roz-
budowywany o kolejne kamery, które zaczęły 
monitorować także place zabaw w różnych czę-
ściach miasta i przyszkolne boiska. Dziś na te-
renie Józefowa mamy już system składający się 
z 19 kamer, a następne zostaną zamontowane 
niebawem. – System miejskiego monitoringu 
z roku na rok staramy się unowocześniać i roz-
budowywać. W planie mamy montaż dodatko-
wych ośmiu kamer – mówi komendant straży 
miejskiej Dariusz Sadoch. – Te urządzenia będą 
instalowane głównie na trasach wylotowych 
z miasta. Będą to nowoczesne kamery z moż-
liwością identyfikacji tablic rejestracyjnych 
pojazdów. Docelowo mają one zostać włączo-
ne do systemu monitoringu kontrolowanego 
przez Komendę Stołeczną Policji. Usprawni to 
przede wszystkim namierzanie potencjalnych 
sprawców kradzieży pojazdów, a także śledze-
nie drogi ucieczki sprawców przestępstw nie 
tylko z terenu naszego miasta, ale też z innych 
regionów, którzy będą przemieszczali się przez 
nasz teren – dodaje komendant.

Kamery monitoringu i  jego profesjonalni 
operatorzy przyczyniają się do poprawy bez-
pieczeństwa w mieście.

Tekst i foto: Wojciech Siergiejuk

Ranking mazowieckich gmin

Józefów nadal w czołówce
W ogłoszonym w grudniu rankingu Fun-

dacji Rozwoju Demokracji Lokalnej Józefów 
znalazł się na piątym miejscu wśród gmin 
miejskich na Mazowszu. W rankingu ocenia-
no m.in. dochody gmin na jednego mieszkań-

ca, wydatki inwestycyjne, na kulturę, oświatę 
i ekologię, wskaźnik zadłużenia, dofi nanso-
wanie z  UE, przedsiębiorczość, infrastruk-
turę wodno-kanalizacyjną, wyniki w naucza-
niu, saldo migracji, czy współpracę z NGO.

Ranking został opracowany przez Funda-
cję Rozwoju Demokracji Lokalnej im. Jerze-
go Regulskiego we współpracy z  Urzędem 
Statystycznym w Warszawie, którego dane 
stanowiły podstawę oceny samorządów. W 
pierwszej piątce, obok Józefowa, znalazły się 
kolejno: Podkowa Leśna, Ząbki, Legionowo 
i Pruszków.

Gratulujemy wyróżnionym.

(Miasto Józefów)



Rusza w maju, dla mieszkańców za darmo

Linia autobusowa 
L53 Kąck-Józefów
Nasz miejski autobus już od maja 2022 roku połą-
czy Józefów z Wiązowną, umożliwi mieszkańcom 
z odległych rejonów naszego miasta wygodniej-
sze dotarcie do miejskich placówek i przystan-
ków PKP w Michalinie i Józefowie. W dni powsze-
dnie przewidywane są 22 kursy do Józefowa, zaś 
w dni świąteczne – dziewięć kursów.

Dla mieszkańców naszego miasta przejazd w granicach 
Józefowa będzie bezpłatny, a poza granicami miasta kupu-
jemy u przewoźnika bilet – normalny za 3 zł lub ulgowy za 
1,50 zł. Ta sama zasada obowiązywać będzie mieszkańców 
Wiązowny – u  siebie przejazd darmowy, zaś od granicy 
miasta – płatny.

Koszty uruchomienia i działania linii autobusowej ponio-
są w 80 proc. Józefów, a w 20 proc. Wiązowna.

W naszym miejskim autobusie akceptowany będzie bilet 
metropolitalny, z którego korzysta już wielu józefowian.

Ważne! Bilet metropolitalny wyrabiamy w  Urzędzie 
Miasta za darmo. Potrzebujemy do tego zdjęcia, wypełnia-
my wniosek, a  fakt, że jesteśmy mieszkańcami Józefowa, 
potwierdzić najłatwiej pierwszą stroną PIT lub opłatą za 
śmieci.

Szczegółowy wykaz przystanków i  ich nazwy podamy 
w najbliższym czasie. 

(z)
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bo zrobiłem/zrobiłam coś dobrego dla siebie, rodziny, sąsiada, 
miasta czy kraju. Te małe sukcesy każdego dnia składają się 
w 365 wartościowych dni, które dają satysfakcję. Józefów to 
My, Polska to My, świat to My – jacy będziemy My, takie będą 
nasze małe i duże ojczyzny. I jeszcze jedno – dbajmy o zdrowie! 
Jest jedno i nie da się go kupić za żadne pieniądze. 

2022 rok to jubileusz 60-lecia miasta. Przypominam sobie 
poprzednie, okrągłe urodziny, gdy Józefów świętował 50 lat. 
Jakże wiele przez tę dekadę się zmieniło! Miastu życzę, abyśmy 
za kolejnych 10 lat mogli być dumni z tego, jak Józefów zmienił 
się przez nadchodzącą dekadę. 

Czego życzę sobie? Aby rok 2022 był najlepszym rokiem 
mojego życia! I Państwu życzę dokładnie tego samego!

Anna Masik, przewodnicząca Komisji Oświaty, 
Kultury, Zdrowia, Opieki Społecznej i Sportu

Koniec roku to czas na podsumowanie tego, co towarzyszyło 
nam przez ostatnich 12 miesięcy. Rok 2021 zdominowany zo-
stał przez pandemię. W naszym mieście też odczuliśmy skutki 
wirusa – odwołane wydarzenia kulturalne, szkoły działające 
w nienaturalnym dla siebie systemie, niedokończone inwestycje.

Czy nowy rok będzie dla nas lepszy? Jako samorząd mamy 
przygotowany bardzo ambitny i obszerny budżet – który bar-
dzo byśmy chcieli wykonać w całości. Od maja przyszłego roku 
ruszy komunikacja miejska, zaplanowaliśmy budowę biblio-
teki i przedszkola. Kolejna duża inwestycja to budynek przy 
ul. Wyszyńskiego 2. W 2022 roku Józefów będzie 60-letnim 
jubilatem, z tej okazji od początku roku planujemy dużo im-
prez urodzinowych dla małych i dużych mieszkańców naszego 
miasta.

Szanowni Państwo, wraz z nadchodzącym nowym rokiem 
życzę zdrowia, bo ono jest najważniejsze. Wielu pięknych i ra-
dosnych dni wypełnionych beztroskim uśmiechem, nadzieją 
i radością, a także sukcesów i pomyślnej realizacji wszelkich 
planów.

Barbara Kaczorek, przewodnicząca 
Komisji Rewizyjnej

Trudny 2021 rok za nami. Pandemia pokrzyżowała wiele 
planów, wiele rodzin przeżyło tragedie ze względu na choroby 
i zgony najbliższych osób. Miasto starało się wspierać miesz-
kańców m.in. rozdając maseczki i wprowadzając zdalną oraz 
zmianową organizację pracy w miejskich placówkach. 

Pomimo tak trudnego roku udało się zrealizować wiele in-
westycji. Miasto kontynuowało też zaangażowanie w walkę 
o czyste powietrze, bo przecież pamiętamy o tym, że z powo-
du smogu przedwcześnie umiera w Polsce co roku ok. 40 tys. 
osób. Wiele józefowskich gospodarstw domowych skorzystało 
już z wymiany przestarzałych „kopciuchów” i przyłączyło się 
do gazu. Na uwagę zasługuje też budowa mieszkań socjalnych.

Ze względu na pandemię Komisja Rewizyjna działała 
z dużymi ograniczeniami. Kontrole wykazały jednak, że w tak 
trudnym czasie burmistrz i pracownicy Urzędu Miasta nadal 
dobrze wykonują swoje zadania.

Wierzę, że nadchodzący rok będzie pomyślniejszy i zreali-
zujemy wszystkie zaplanowane inwestycje, a szczególnie roz-
poczęta zostanie budowa nowoczesnej biblioteki i przedszkola 
przy ul. Asnyka. 

W s z y s t k i m 
Mieszkańcom 
życzę zdro-
wia, spełnie-
nia mar z e ń 
i – spokoju.

m 

WE 
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Wspomnienie kolejki wąskotorowej, kursującej przez Józefów przez 
38 lat, wciąż budzi emocje u pamiętających ją osób. Lokomotywa 
puszczająca dym z komina i pełne ludzi otwarte wagony były lu-
bianym elementem pejzażu. Pełniła ważną funkcję komunikacyjną 
pomiędzy dużymi podmiejskimi terenami a Warszawą. Przewożo-
no nią towary, a wagony osobowe umożliwiały tanie podróżowanie 
zarówno stałych mieszkańców, jak i sezonowych gości w okresach 
letnich. Budynki stacyjne i przystanki stawały się centrami osiedlo-
wego życia, do czego zachęcały funkcjonujące tam bary. Jeszcze po 
wojnie, do zamknięcia kolejki, okoliczne dzieciaki biegały na stację 
do kawiarenki po słodycze i gazety dla rodziców.

Początki i budowa
Na przełomie XIX i XX wieku koleje sze-

rokotorowe stały się niewystarczające do za-
pewnienia dojazdu ze stolicy do miejscowo-
ści podwarszawskich i odwrotnie. Rozmaite 
projekty mające na celu poprawę komunikacji 
zmaterializowały się w  postaci trzech linii 
kolei wąskotorowej, tzw. dojazdowej – na 
trasach Warszawa-Piaseczno-Góra Kalwaria, 
Warszawa-Marki-Radzymin oraz, urucho-
mionej w styczniu 1901 roku, Jabłonna-War-
szawa-Wawer.

Miejscowości wzdłuż linii otwockiej i gwał-
townie rozwijający się uzdrowiskowy Otwock 
skazane były wyłącznie na Kolej Nadwiślań-
ską. Pojawiały się inicjatywy lokalnych miesz-
kańców połączenia kolejką Otwocka i Świdra 
z Wisłą, przeprowadzenia linii z Falenicy do 
Wisły i Błot oraz jedyna zrealizowana – kolejki 
konnej z Wawra do Starej Miłosny, która w za-
myśle projektodawców miała w przyszłości po-
łączyć stację w Wawrze z Wiązowną.

Koncepcji trasy kolejki było kilka – bliżej 
lub dalej od kolei szerokotorowej. Właściciel 
majątku Miedzeszyn Edward Przeździecki 
proponował pokierowanie nowej kolejki po 
starym trakcie wzdłuż Wisły, ponieważ „zbu-
dowanie tej linii równolegle do plantu kolei 
nadwiślańskich mogłoby mieć znaczenie wa-
runkowe dla letników, prawie bez korzyści 
dla miejscowych stosunków handlowo-rol-
nych”1. Kolejny kandydat do uzyskania konce-
sji p. Goldfeder widział kolejkę biegnącą nowo 
usypanym Wałem Miedzeszyńskim. Do tego 
projektu zastrzeżenia zgłosiła administracja 
miejska, mająca w planach pobudowanie tą tra-
są tramwaju.

W roku 1911 kolejki: Wilanowska, Jabło-
nowska i  Grójecko-Kalwaryjska przeszły 
w  ręce Belgów, którzy założywszy Towarzy-
stwo „Warszawskie Koleje Dojazdowe S.A.” 
zbudowali według własnych koncepcji w szyb-
kim tempie kolejne linie.

16 kwietnia 1914 roku uroczyście otwarto 
kolejkę dojazdową Wawer-Karczew. Trasa no-
wego odcinka zaczynała się w Wawrze stacją 
z  piętrowym budynkiem, zbudowanym dwa 
lata wcześniej tuż przy kolei szerokotorowej, 
oddalała się od niej w Kaczym Dole i Radości 
(dziś to ulica Mrówcza), w Falenicy skręcała ku 
centrum miasteczka (dziś ul. Obszarowa), by 
pobiec lekkim ukosem do Józefowa i Jarosła-
wia (dziś to Żywokostowa, trudny do odnale-
zienia dukt prowadzący do ul. Wawerskiej oraz 
Wawerska na całej długości i  fragment Jaro-
sławskiej). Przekraczając żelbetonowy most na 
rzece kolejka przecinała letnisko Świder, znów 
zbliżała się do stacji Kolei Nadwiślańskiej, skąd 
skręcała do Karczewa osiągając tam stację koń-
cową. Do Sobieni-Jezior nigdy nie dojechała.

Budynki stacyjne powstawały sukcesywnie 
według projektu inż. Konstantego Sylwina Ja-
kimowicza. Dwa duże w Wawrze i Otwocku 
stały się wzorem dla mniejszych w  Kaczym 
Dole (Międzylesiu), Radości, Falenicy, Józe-
fowie i Karczewie. Wszystkie miały drewniane 
zadaszone werandy-poczekalnie. W Michali-
nie i Emilianowie funkcjonowały przystanki 
bez zabudowań.

Początki nie były łatwe. Wielka wojna po-
krzyżowała wiele planów, także te dotyczące 

rozwoju letnisk na linii. Wycofujące się woj-
ska rosyjskie spowodowały straty. Sierpień 
1915 roku przynosi kolejom wąskotorowym 
najkompletniejszą ruinę. Około 100 nowych 
parowozów i 1000 wagonów wywieziono do 
Rosji, resztę zamieniono na kupę szmelcu. 
Specjalne oddziały paliły budynki stacyj-
ne, remizy, niszczyły tory, wysadzały mosty 
i zwrotnice, rąbały w drzazgi progi. – napisał 
A.M. Czajkowski w artykule o kolejkach do-
jazdowych w 1934 roku2 .

Dobry czas
Następne lata to szybkie odbudowywanie 

taboru i  infrastruktury. Po odzyskaniu przez 
Polskę niepodległości w  1918 roku nastąpił 
okres „prosperity”.

Kolejka była oblegana zarówno przez coraz 
liczniejszych stałych mieszkańców okolicy, 
jak i przyjeżdżających warszawiaków, którzy 
zgodnie z  modą, potrzebą podreperowania 
zdrowia i odpoczynku na wsi, coraz chętniej 
czas wakacyjny spędzali na linii. Aby zaspo-
koić rosnące oczekiwania letników budowano 
coraz więcej willi, a kolejka dojazdowa przewo-
ziła z sukcesem wszelkie materiały budowlane. 
Atrakcyjne pensjonaty w ogłoszeniach o wy-
najmie podkreślały bliskość przystanków obu 
kolei – szeroko- i wąskotorowej. Ceny gruntu 
wokół plantu rosły.

Ruch był duży, bilety dość tanie i choć po-

Otwarcie kolejki Wawer-Karczew

L IDIA DAŃKO O HISTORII W JÓZEFOWIE

Wizualizacja projektu Stacja Intergracja

Kolejka wąskotorowa na linii otwockiej

Samowarek albo ciuchcia



Ż YC ZENIA NA NOW Y ROK

11PISMO SAMORZĄDOWE 
Nr 9 (336) Grudzień 2021

Wojciech Glinka, przewodniczący 
Komisji Skarg, Wniosków i Petycji

W 2021 roku do Rady Miasta wpłynęły trzy petycje, trzy 
wnioski oraz trzy skargi. Jak na prawie dwudziestotysięczne 
miasto to chyba niezbyt wiele. Nasza komisja w każdym z tych 
przypadków przeprowadziła postępowanie wyjaśniające i wy-
dała opinię w formie uchwały przyjętej w głosowaniu jawnym 
zwykłą większością głosów. Opinie przekazaliśmy przewod-
niczącemu Rady Miasta i były one przedstawiane na najbliż-
szych posiedzeniach Rady Miasta. 

Nadchodzące święta Bożego Narodzenia będą inne niż 
zwykle, ale równie ważne i oczekiwane. Z tej okazji życzę Pań-
stwu przede wszystkim zdrowia, spokoju i  poczucia bezpie-
czeństwa. Niech przy wigilijnym stole nikt nie pozostanie sa-
motny i opuszczony, a pomimo wielu problemów i ograniczeń 
niech to będzie czas spędzony w atmosferze radości, miłości 
i życzliwości. 

W nowym roku życzę wszelkiej pomyślności, sukcesów 
i spełnienia najskrytszych marzeń oraz energii do tworzenia 
i realizacji nowych pomysłów. 

Edyta Orzechowska
Drodzy Mieszkańcy, z  okazji świąt Bożego Narodzenia 

oraz zbliżającego się Nowego Roku pragnę podziękować za 
okazane zaufanie i wsparcie, za to że wspólnie dbamy o nasze 
miasto oraz złożyć Państwu najserdeczniejsze życzenia zdro-
wia, szczęścia i wszelkiej pomyślności.

Paweł Kołodziej
Szanowni Mieszkańcy Józefowa, w  nadchodzącym roku 

życzę Państwu i sobie, aby zwiększyły się dochody w budże-
cie miasta z podatku PIT w ramach inicjatywy „Płać podatki 
tu, gdzie mieszkasz”. Da to większe możliwości realizowania 
nowych inwestycji, również tych zgłoszonych przez naszych 
mieszkańców. 

W 2022 roku uruchamiamy w Józefowie budżet obywatel-
ski – już teraz zachęcam Państwa do zgłaszania projektów 
oraz czynnego udziału w głosowaniu.

Życzę również dużo zdrowia, spokoju i stabilności w tych 
trudnych czasach związanych z pandemią.

Izabela Szczeblewska
Wszystkim mieszkańcom Józefowa składam serdeczne ży-

czenia – dużo zdrowia, szczęścia, miłości i ufności w dobrą 
przyszłość dla nas wszystkich. Niech nowy rok będzie dobrym 
czasem do realizacji osobistych zamierzeń, mądrych decyzji 
oraz wielu radosnych chwil wśród prawdziwych przyjaciół.

Naszemu miastu życzę, by jeszcze bardziej się rozwijało, 
było miejscem pełnym ciekawych wydarzeń, miastem przyja-
znym i atrakcyjnym dla swoich mieszkańców.

Polsce i światu życzę wolności, spokoju i zgody, a w trudnych 
chwilach tego, aby wszyscy nawzajem się wspierali i szanowali.

Mariusz Breś
Życzę wszystkim mieszkańcom Józefowa i ich najbliższym 

spokojnych i zdrowych świąt Bożego Narodzenia! Niech at-
mosfera tych świąt przyniesie Wam dużo nadziei, siłę i odwagę 
w  pokonywaniu wszystkich problemów – szczególnie w  tym 
trudnym czasie pandemii. Życzę Wam i sobie, żeby-
śmy zawsze mieli wokół siebie prawdziwych przy-
jaciół – ludzi mądrych i dobrych, którzy zawsze 
staną obok i będą Was wspierać w potrzebie i cie-
szyć się z Wami szczęściem życia, zdrowia i spę-
dzania wspaniałych chwil RA ZEM. 

wszechnie narzekano na tempo i komfort jazdy, pasażerów 
nigdy nie brakowało. Z okolic Karczewa rolnicy i handlarze 
wozili produkty rolne do stolicy. Ojcowie rodzin kursowali 
pomiędzy warszawskimi interesami, a odpoczywającą na let-
niskach rodziną. Ciuchcia świetnie funkcjonowała przez kil-
kanaście lat.

Czas trudny
W latach 30. sytuację zmienił kryzys gospodarczy i rozwój 

komunikacji samochodowej. W Warszawie rozpoczęto kam-
panię przeciw „samowarkom”, powołując się na zanieczysz-
czenie dymem parowozów i na wypadki w mieście. Zarząd 
belgijskiego towarzystwa rozważał elektryfikację kolejek, 
a dziennikarz w gazecie „Czas” malował futurystyczny obraz 
linii napowietrznych: „Miejmy więc nadzieję, że w najbliższej 
przyszłości miejsce „samowarków” zajmą nowoczesne moto-
rowce, ślizgające się po podwójnych torach, a po nich przyjdą 
duraluminjowe torpedy o kształcie cygara uwieszone na linach 
i pędzone śmigłem w rozmaite strony okolic Warszawy. 3

Nie zmodernizowano kolejki, wybuch II wojny światowej 
pokrzyżował wszystkie plany. Po zbombardowaniu parowo-
zowni i warsztatów naprawczych na Grochowie, kolejka za-
wiesiła działalność. Wznowiono ruch wiosną 1941 roku. Li-
nia kolejki stała się sojuszniczką ludności cywilnej Warszawy 
i walczącego podziemia. Podobno Niemcy ją lekceważyli i nie 
kontrolowali. Z Karczewa przemycano tony żywności do sto-
licy, a z miasta na linię wyjeżdżał kto mógł, jedni by się ukryć, 
inni by odpocząć od atmosfery okupacyjnej. 

Zmierzch wąskotorówek
Po wojnie kolejka kursowała siedem lat, odcinek od stacji 

Most do Otwocka zlikwidowano w 1952 roku. Ostatni frag-
ment – z Otwocka do Karczewa – zamknięto w 1963 roku. Ro-
zebrano tory. Mieszkańcy Józefowa do dziś wspominają dzie-
cięce zabawy na porzuconych na długi czas wagonach kolejki.

Dziś o dawnej arterii szynowej świadczą resztki nasypów 
i budynki w poszczególnych osadach. Nie zachowała się stacyj-
ka w Radości, a te, które trwają, pozbawione werand, służą jako 
mieszkania lub lokale usługowe. W Karczewie na placyku stoi 
lokomotywa, uruchamiana na specjalne okazje. Puszcza wów-
czas czarny dym z komina i wydaje charakterystyczny gwizd, 
wywołujący uśmiech na twarzach obecnych.

Budynek dawnego przystanku kolejki wąskotorowej ma 
zmienić się niebawem w Stację Integracja. „To wyjście naprze-
ciw oczekiwaniom młodzieży i organizacji pozarządowych, 
które poszukiwały miejsca dla swoich projektów, twórczości 
i kreatywnego spędzania wolnego czasu” zapowiada burmistrz 
Marek Banaszek. Wiceburmistrz Piotr Gąszcz konsultował 
pomysł budowy między innymi z Agatą Wnuk z Przystani Na-
szych Dzieci i Tomaszem Cymermanem z Drużyny Błażeja, 
żeby Stacja Integracja była miejscem działań międzypokole-
niowych łączących osoby zdrowe i niepełnosprawne. Gotowe 
są plany, zarezerwowane pieniądze w budżecie. Do tego tema-
tu wrócimy w najbliższym czasie. 

Lidia Głażewska-Dańko

 Kolejki wąskotorowe mają wielu fanów. Zachęcam do sięgnię-
cia do bardziej szczegółowych opracowań, np.: Krzysztof Oktabiń-
ski „Śladami ciuchci. W 100-lecie uruchomienia odcinka Wawer-
-Karczew”, Bogdan Pokropiński „Kolej jabłonowska”.

1 Kurjer Warszawski, R 87, nr 215, 6 sierpnia 1907
2 Czas, R 87, nr 43, 13 lutego 1934, s.4
3  ibidem

y
-

tyym 



Życie bez lęku
Ukończyła szkołę średnią z rozszerzoną matematyką i fi zyką, po czym zamiast studiów na Politechnice podjęła stu-
dia dziennikarskie, które w kolejnych latach rozszerzyła o nauki polityczne, socjologię, historię i fi lozofi ę. Przez wiele 
lat uczyła angielskiego w szkołach przygotowujących młodzież do matury międzynarodowej. Obecnie, już kolejną 
dekadę, zajmuje się refl eksologią i innymi terapiami naturalnymi w swojej „dbalni”.

Irka Chrzanowska po ojcu, wśród przodków którego są baronowie kurlandzcy, ma korzenie genealogiczne sięgające 
daleko na północ. Zaś po matce Gruzince odziedziczyła geny i temperament południowców. Od ponad ćwierćwie-
cza mieszka w Józefowie. Pokochała to miasto z jego niezwykłym klimatem – tym przyrodniczym i tym społecznym. 

W grudniowe przedpołudnie rozmawiałyśmy o tym, co ją tutaj przywiodło i o zawiłych ścieżkach, którymi 
prowadzi życie…
ICh: Od bardzo dawna chciałam zamieszkać 
w starym drewnianym domu, poza Warsza-
wą, ale póki dzieci były małe, nie znajdo-
wałam dość siły na podjęcie działań w  tym 
kierunku. W pewnym momencie zaczęliśmy 
się rozglądać za czymś odpowiednim. Zna-
leźliśmy piękny dom w Podkowie Leśnej, ale 
spotkanie z konserwatorem zabytków całko-
wicie schłodziło nasz zapał. Zaczęłam więc 
przeglądać po kolei ogłoszenia „sprzedam 
drewniany dom”. I jednym z pierwszych, na 
które trafi łam, był właśnie ten, w którym teraz 
rozmawiamy. Był to rok 1996. 

KM: Urzekł mnie ten dom, jego niezwykła at-
mosfera, psy, koty i „dbalnia”. O kogo Pani dba? 

ICh: Dbam o swoje dzieci, wnuki, przyjaciół, 
o  zwierzęta, które do mnie trafiają. O sie-
bie też dbam oczywiście, bez tego nie da się 
dbać o innych. Dbam również o swoich klien-
tów, od ponad trzydziestu pięciu lat zajmuję 
się refl eksologią i  innymi terapiami. Powoli 
wchodziłam na tę drogę, choć na starcie mo-
jej ścieżki zawodowej zajmowałam się czymś 
całkiem innym. Zanim na poważnie zajęłam 
się terapiami naturalnymi, trudniłam się roz-
maitymi sprawami. Dłuższy czas pracowałam 
z młodzieżą szkolną, robiłam doktorat z hi-
storii idei. W latach 80. przyjaciółka ze Szwaj-
carii przywiozła mi broszurkę z mapami stóp. 
Wtedy po raz pierwszy miałam styczność 
z tym tematem, podchodząc zresztą do tego 
z dużym dystansem, żeby nie powiedzieć, że 
z zupełnym brakiem powagi. 

KM: Rezygnacja z pracy etatowej była chyba 
trudną decyzją?

ICh: To był skok na głęboką wodę, ale zdecydo-
wanie warto było. Porzuciłam instytucjonalne 
ramy i zaczęłam działać „na swoim” jako wolny 
strzelec. Zaczynałam od pomagania przyjacio-
łom, sąsiadom, do tej pory sporą grupą moich 
klientów są nauczyciele. Chyba dlatego, że ten 
zawód jest jednym z bardziej eksploatujących 
i generujących wiele napięć. A ja mam w sobie 
taką wnikliwość, która pozwala mi pomagać 

innym. Nie wiem czy są geny empatii, ale jeśli 
są, to być może je odziedziczyłam. Czuję, że je-
stem dzisiaj na właściwym miejscu.

KM: Pomagania można się nauczyć? 

ICh: Wychowywała mnie babcia. Miała po 
mężu niemieckie nazwisko, korzystając z tego 
ukrywała w  czasie wojny Żydów, w  swoim 
mieszkaniu w  Łodzi. Opowieści o  tym to-
warzyszyły mi przez całe dzieciństwo, były 
bardzo emocjonalne. Ktoś, kto decydował 
się na takie rzeczy, musiał po prostu mieć 
hierarchię wartości ustawioną w ten sposób, 
że pomaganie było czymś oczywistym. Ra-
towanie drugiego człowieka było najważniej-
sze, mimo że przecież ryzyko było ogromne. I 
mnie udzieliła się potrzeba niesienia pomocy. 
Mojej najstarszej córce również. Całą swoją 
energię poświęca na pomaganie innym, żyjąc 
problemami ludzi, którzy potrzebują pomocy. 
Już od czasu studiów zajmowała się uchodź-
cami, koledzy mówili na nią Matka Teresa od 
Czeczenów. Teraz większość czasu spędza na 
granicy. Nie pamiętam jej tak przygnębionej, 
choć też i skupionej jak ostatnio. 

KM: Czy udaje się jej coś zdziałać, jest jakaś 
nadzieja?

ICh: Widzę jakiś związek między energią, którą 
przekazują sobie ludzie dobrej woli, a szczęśli-
wymi zbiegami okoliczności, które pozwalają 
na przykład uratować komuś życie… Na proś-
bę mojego przyjaciela z Włoch przetłumaczy-
łam i  opublikowałam jego apel do polskich 
policjantów. Po prostu apel od człowieka do 
człowieka mniej więcej takiej treści: „tam są 
dzieci, głodne, zmarznięte, pomyślcie o nich, 
gdy przytulacie w domu swoje dzieci. Wszyst-
kie tak samo potrzebują miłości i opieki. Jeste-
ście synami wielkiego narodu, który sam po-
trzebował i otrzymywał pomoc w przeszłości, 
jesteście w większości chrześcijanami, zatem 
róbcie to, co trzeba, pomagajcie i  kochajcie, 
i róbcie to szybko, bo ci ludzie umierają w lesie.” 
Zaraz potem dostałam od córki informację, że 
znaleźli kolejną zagubioną w puszczy grupę lu-

dzi, w tym jedną osobę w stanie krytycznym. 
Udało im się ich uratować, uruchomiono od-
powiednie procedury azylowe, a  kontakt ze 
strażą graniczną był po ludzku sympatyczny. 
To dało nam wszystkim odrobinę nowej na-
dziei, że może będzie lepiej…

KM: Tu w Józefowie wiele osób także angażu-
je się w akcje pomocowe.

ICh: Jest trochę takich akcji, parę osób robi to 
naprawdę sensownie. Wiem, że Pałyskowie, 
którzy organizowali ostatnio zbiórkę środ-
ków na pomoc uchodźcom, konsultowali się, 
dowiadywali co jest potrzebne. Szczerze mó-
wiąc przez pierwsze lata mojego pobytu tutaj 
nie dostrzegałam takich rzeczy, tak naprawdę 
w Józefowie była moja sypialnia. Odkąd żyję 
bardziej lokalnie zorientowałam się, że jest tu 
dobra atmosfera do takich działań. 

Po doświadczeniu Otwartych Ogrodów 
i  wernisażu GiD, czy wystawie wyrobów 
Po-godne życie, mając świadomość tych 
wszystkich zajęć, koncertów, wystaw, wykła-
dów – mogę i chcę dużo dobrego powiedzieć 
o MOK-u. Ale też zwykłe obywatelskie spra-
wy w urzędzie załatwia się po ludzku, sympa-
tycznie. Józefów zaczyna w coraz większym 
stopniu stwarzać warunki, w których można 
uprawiać ikigai – japoński sekret długiego 
i szczęśliwego życia. Takie społeczne akcje jak 
GiD, Drużyna Błażeja i wiele innych dosko-
nale się w te ramy wpisują.

KM: Gwiazdobranie jest bardzo aktualnym 
– grudniowym wspólnym działaniem. 

ICh: Od kilku lat jestem zaangażowana w tę 
akcję. Dzięki temu poznałam mnóstwo 
wspaniałych osób. W ubiegłym roku pande-
mia wymusiła konieczność zmiany formuły 
Gwiazdobrania. Cała akcja przeniosła się do 
Internetu. A jednak, mimo to, że nie odbył się 
tradycyjny jarmark w realu, to udało się zebrać 
rekordową kwotę dla potrzebujących dzieci 
i ich rodzin. Pomoc tym osobom jest istotą tej 
akcji, ale dodatkowo, paradoksalnie, przenie-
sienie tych działań do mediów społecznościo-
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Wszystkim mieszkańcom mojego kraju chciałbym życzyć 
tego, żebyśmy więcej rozmawiali ze sobą, słuchali się i słyszeli 
się po to, żeby się rozumieć, żebyśmy się nawzajem szanowali, 
uczyli się z błędów, które popełniamy i wyciągali wnioski pro-
wadzące do pozytywnych rozwiązań, dobrych przede wszyst-
kich dla nas – mieszkańców, pracowników, podatników i tych 
potrzebujących, o których często nie wiemy, a są naszymi sąsia-
dami. Wspierajmy się nawzajem ku chwale Ojczyzny!

Wszystkim ludziom dobrej woli całego świata życzę w  te 
święta Bożego Narodzenia, żeby zauważyli i zamyślili się, jak 
ważne są wartości, które przekazali nam w spadku nasi przod-
kowie (niezależnie od miejsca, kultury, religii) po to, żeby im 
hołdować i budować na nich dobro w pokoju i zgodzie dla nas 
i następnych pokoleń. Żeby zauważyli, jak cenne są dobra na-
turalne, które otrzymaliśmy bez wysiłku i jak istotne jest po-
dejmowanie działań, żeby te drzewa i rośliny, te rzeki i morza 
oraz stworzenia, które tam żyją, mogły się rozwijać swobodnie 
w symbiozie z ludźmi.

Dobrych świąt Bożego Narodzenia!

Monika Wachnik
Drodzy mieszkańcy, w nadchodzącym nowym roku życzę 

Wam życzliwości, optymizmu i uśmiechu każdego dnia.
Życzę, aby nasze miasto rozwijało się nieustannie i  było 

miejscem, gdzie każdy z nas czuje się bezpiecznie.
Niech nowy rok przyniesie satysfakcję z podejmowanych de-

cyzji oraz sukcesy w realizacji wszystkich planów.

Stanisław Zduńczyk
W nowym roku 2022 wszystkim mieszkańcom Józefowa 

życzę wszelkiej pomyślności, spełnienia najskrytszych marzeń, 
dużo zdrowia, optymizmu i powodzenia w życiu prywatnym 
i zawodowym.

Naszej Polsce i pozostałym krajom życzę spokoju oraz do-
brobytu.

Damian Podolski
Z okazji zbliżających się świąt Bożego Narodzenia życzę 

wszystkim mieszkańcom naszego miasta przede wszystkim 
zdrowia, dużo wzajemnej życzliwości, wrażliwości na potrze-
by drugiego człowieka oraz by te święta mogły być spędzone 
w gronie najbliższych osób.

Jako mieszkaniec Józefowa pragnę, by nasze miasto nie-
ustannie rozwijało się i realizowało postawione cele. W ostat-
nim czasie rozpoczęto zmianę nawierzchni ulicy Skłodowskiej. 
W przyszłym roku ruszy komunikacja miejska między Wią-
zowną a Józefowem, na którą tak wielu mieszkańców miasta 
czeka. Zaplanowano budowę nowej biblioteki i przedszkola.

W tym miejscu pragnę podziękować Państwu. To dzięki 
Waszemu zaangażowaniu i odprowadzanym podatkom mo-
żemy planować i realizować takie inwestycje.

Drodzy Państwo, wszystkie działania samorządu lokalnego 
mają sprawić, by Józefów był miejscem przyjaznym i bezpiecz-
nym dla wszystkich – zarówno najmłodszych, jak i najstar-
szych mieszkańców naszego miasta. I tego wszystkim w nowym 
roku życzę.

wych pozwoliło na poznanie tych dzieci i ich rodziców. Mogli 
się pokazać, co w tradycyjnej formule było trudne albo wręcz 
niemożliwe. Dzięki temu nasze działanie stało się bardziej au-
tentyczne, namacalne, przynajmniej w moim odczuciu. 

KM: Co by nie mówić złego o mediach społecznościowych, 
to otwierają nowe możliwości, mogą przysłużyć się również 
lokalnej działalności, czy budowaniu lokalnych więzi.

ICh: Wydaje się, że lokalne pomaganie jest łatwiejsze, budo-
wanie dbającej społeczności powoduje, że wszyscy mamy 
większe poczucie bezpieczeństwa. Proces starzenia się nie-
uchronnie popycha nas w stronę zależności od innych. Każdy 
może w pewnym momencie stanąć przed koniecznością ko-
rzystania z pomocy. Dobrze zatem wiedzieć, że ludzie wokół 
nas mają taki odruch, żeby pomagać. 

Ale Józefów ma też inne walorów, choćby przyrodnicze. 
W ciągu kilku minut można się znaleźć w lesie czy nad rze-
ką. Kontakt z przyrodą jest bardzo ważny. Pozwala na chwilę 
zatrzymania, zmniejsza napięcie. Być może to właśnie daje 
nam, mieszkańcom tę siłę. Albo też sprawia, że ciągną tu 
osoby bardziej wrażliwe, ciekawe. W efekcie wychodząc na 
spacer, łatwo tu spotkać się z nietuzinkowym człowiekiem.

KM: A życie w otoczeniu urzekającej przyrody i ciekawych 
ludzi jest dobre…

ICh: Jeśli najwięcej czasu i energii poświęcamy na to, co nas 
interesuje, co w danym momencie wydaje się najważniejsze, 
to chyba to jest klucz do sukcesu. Gdy coś eksplorujemy, po-
znajemy, gdy coś osiągamy własnym trudem, to chyba wtedy 
jesteśmy szczęśliwi. 

Często o tym myślę, że jeśli lęki i niepokoje możemy poza-
mieniać na ciekawość, to może to jest dobre życie. Ja nie na-
rzekam. Chętnie skupiłabym od tych, którzy się nudzą, nad-
miary ich czasu, żeby móc zmieścić wszystkie działania, które 
chciałabym podjąć. To chyba znaczy, że życie jest dobre.

Życzyłabym nam wszystkim dobrego życia. Spokoju 
(w tym zawarte jest słowo pokój), a ustępstw od nadmiaru 
spokoju tylko tyle, żeby było trochę ciekawiej, ale nadal bez-
piecznie. A gdy spełniony jest warunek spokoju, pokoju, to 
znajduje się miejsce na miłość. Życzę wszystkim, aby weszli 
na ścieżkę pokoju, ciekawości i miłości. Bez lęku.

Rozmawiała: Katarzyna Marcinkiewicz



FOTOREPORTA Ż

Clou plenerowych mikołajek był jednak 
radosny i energetyczny koncert „Let it snow”, 
który zarówno do mikrofonów, jak i a cappella 
– wypełniając śpiewem chwilowy brak energii 
elektrycznej – dały józefowskie chóry Mokka 
i Mała Mokka. W programie półgodzinnego 
popisu wokalistów, na co dzień szlifujących 
swe umiejętności w MOK-u pod okiem Ewy 
Jurkiewicz, znalazły się polskie i zagraniczne 
piosenki świąteczne. Szczególny aplauz i roz-
rzewnienie zarazem, wśród licznie zgroma-
dzonych mieszkańców Józefowa, wywołało 

wykonanie przez oba chóry znanej z  kulto-
wego „Misia” pastorałki „Lulejże mi, lulej”, 
w dziele Stanisława Barei zaśpiewanej przez 
Ewę Bem. Sam miś notabene także się poja-
wił – ludzkich rozmiarów i od stóp do głów 
różowy, spacerował pomiędzy słuchaczami 
i wywoływał uśmiechy na twarzach dzieci. 

Po koncercie zaś uśmiechów było jeszcze 
więcej, bowiem uruchomiona została ilumi-
nacja i napęczniały kolejki do stoisk z darmo-
wymi popcornem i watą cukrową.

Maciej Piłat

Mikołajki z nutami Mokki
Gęsto sypiący śnieg i pierwsze gwiazdy wyglądające spoza 
chmur stanowiły wymarzony entourage dla tradycyjnych, jó-
zefowskich mikołajek, które w sobotę 4 grudnia odbyły się na 
skwerze przy Miejskim Ośrodku Kultury. Finałem wydarzenia 
było uruchomienie bożonarodzeniowej iluminacji.
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Zawsze pogodni
W józefowskiej galerii Wejście w Miejskim Ośrodku Kultury można obejrzeć 
wystawę niezwyczajnych prac. Wyjątkowość obrazów i drobnych przed-
miotów użytkowych polega na tym, że powstały w procesie innym niż zwy-
kle, są efektem działań o innych celach niż te, które stawiają sobie na ogół 
twórcy. Autorzy to uczestnicy Warsztatów Terapii Zajęciowej w Michalinie, 
podopieczni Stowarzyszenia „Po-Godne Życie”. Ich prace to niejako efekt 
uboczny terapii, podczas której ćwiczą bardzo różne umiejętności. Pomimo 
to, powstałe „przy okazji” dzieła są atrakcyjne dla odbiorcy.

Bardzo dekoracyjne na pierwszy rzut oka, 
przy dokładniejszym studiowaniu detalu 
jeszcze zyskują – ukazują ogrom wrażliwości, 
cierpliwości i wkładu pracy autorów, a także 
duże wyczucie artystyczne ich opiekunów, 
znakomicie inspirujących podopiecznych 
i prowadzących wykonanie prac.

Na wystawie można za nieduże kwoty 
kupić obrazy, przedmioty użytkowe, zabaw-
ki i  dekoracyjne gadżety, także świąteczne. 
Wszystko wykonane jest z  materiałów od-
padowych, nieużytecznych innym resztek, 
zgodnie z zasadą „zero-waste”, przyświecają-
cą towarzystwu od dawna. Prowadzący zaję-
cia otrzymują ścinki tkanin, włóczek, odpady 
drewna, metalu, plastiku od wielu darczyń-
ców, dzięki temu ograniczają kupno nowych 
materiałów do tych niezbędnych, typu farby 
czy klej. 

Wystawę w MOK-u członkowie towarzy-
stwa przygotowali, by pokazać społeczności 
Józefowa stworzone w ostatnim czasie cuda 
i  je sprzedać, wzbogacając skromny budżet 
organizacji. Zwykle prace podopiecznych 
prezentowane były na stoisku jarmarku 
„Gwiazdobranie i Dawanie”, który od dwóch 

lat z powodów pandemicznych przeniósł się 
do Internetu. Ofi arowane przez uczestników 
Warsztatów Terapii Zajęciowej prace w  ten 

sposób zostały wylicytowane i sprzedane tak-
że w tym roku.

Wystawa pt. „Zawsze pogodni” prezentu-
je dzieła, ale spełnia jeszcze inną, ważniejszą 
funkcję. Pokazuje twórcom prac, że są ważni, 
że ich wysiłek jest potrzebny innym, że coś, co 
sami zrobili, może się innym podobać, a na-
wet ich zachwycać. Podczas wernisażu wy-
stawy to malujące się na pogodnych twarzach 
artystów uczucia były bezcenne. 

Wpadajcie Państwo do MOK-u, oglądaj-
cie, podziwiajcie i kupujcie, wystawa będzie 
trwała do początku stycznia, choć nieustają-
co się zmienia. Prace sprzedają się jak ciepłe 
bułeczki i znikają, ale w ich miejscu pojawiają 
się kolejne. 

L.D.

15

Serdeczne życzenia wielu powodów 
 do radości i satysfakcji oraz zdrowia  

składa

Wanda Zagawa  
wraz z zespołem redakcyjnym 

„Józefowa nad Świdrem”

Świąt wypełnionych radością i miłością, 
niosących spokój i odpoczynek,

Nowego Roku spełniającego marzenia, 
pełnego optymizmu, wiary, szczęścia 

i powodzenia

życzy

Zarząd Uniwersytetu Trzeciego Wieku
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Wymyślone kilkanaście lat temu przez Ar-
kadiusza Ł. ps. „Hoss” oszustwo tzw. metodą 
„na wnuczka” polega na wyłudzaniu pieniędzy 
głównie od osób starszych poprzez wprowa-
dzanie ich w błąd co do tożsamości podczas te-
lefonicznej rozmowy, podając się za krewnych, 
będących w nagłej potrzebie. „Hoss” trafi ł do 
więzienia, ale wymyślona przez niego metoda 
wciąż zbiera żniwo i ewoluuje. 

Na pracownika banku
Przestępcy coraz częściej, zamiast poda-

wać się za bliskich krewnych potrzebujących 
fi nansowego wsparcia, dzwonią do ofi ar po-
dając się za pracowników banków i usiłują na-
kłonić je do zainstalowania fałszywego opro-
gramowania, dzięki któremu uzyskują dostęp 
do kont bankowych i wykradają zgromadzone 
na nich środki, a nawet na konto swych ofi ar 
zaciągają kredyty. W sierpniu tego roku je-
den z mieszkańców naszego powiatu w ten 
sposób stracił prawie 60 000 zł. 

Pochodną tej metody jest stosowane od 
niedawna przestępstwo metodą „na BLIK”. 
Z reguły początkiem jest przejęcie czyjegoś 
konta na portalu społecznościowym. Za jego 
pomocą oszuści rozsyłają do znajomych proś-
bę o przekazanie kodu BLIK, ewentualnie ja-
kąś pożyczkę czy opłacenie rachunku. Przele-
wane pieniądze trafi ają do oszustów.

Na policjanta
Kolejną, dość często stosowaną metodą wy-

łudzeń jest – „na policjanta”. W tym przypadku 
przestępca, dzwoniąc do swojej ofi ary, podaje 

się za funkcjonariusza służb mundurowych, 
czasem też za prokuratora i  informuje ją, że 
obecnie prowadzone są działania przeciwko… 
oszustom wyłudzającym pieniądze, prosząc 
jednocześnie swego rozmówcę o  udzielenie 
pomocy. Oczywiście pomoc polegać ma na 
przekazaniu gotówki lub też na dokonaniu 
przelewu na podane przez oszusta konto. Prze-
stępcy posuwają się nawet do grożenia poważ-
nymi konsekwencjami prawnymi za odmowę 
współpracy. 

Na urząd
Ta metoda ma wiele postaci, bo oszuści 

wysyłając SMS-y do swoich ofi ar często pod-
szywają się np. pod urząd skarbowy, mini-
sterstwo finansów czy zakład energetyczny. 
W wiadomości SMS wzywającej do uiszcze-
nia drobnej płatności zawarta jest jednocze-
śnie informacja, że na przykład niezapłacenie 
w określonym terminie skutkować będzie np. 
odcięciem prądu lub gdy zaległy „podatek” nie 
zostanie zapłacony, to sprawą zajmą się służby 
windykacyjne. We wszystkich tego typu SMS-
-ach umieszczane są linki do stron, na których 
można opłacić rzekome zaległości i na pierw-
szy rzut oka wyglądających jak ofi cjalne strony 
urzędów. W rzeczywistości są to fałszywe stro-
ny podszywające się pod usługę PayU, które 
służą do wyłudzenia danych bankowych i co 
za tym idzie do dobrania się do kont ofi ar. 

Ostatnio, po lipcowych zmianach w pra-
wie celno-skarbowym, doszła też nowa seria 
oszustw z wykorzystaniem wizerunku Poczty 
Polskiej. Polega ona na tym, że ofi ary za po-
mocą wiadomości e-mail lub SMS wzywane 

są przez rzekomą pocztę do uzupełnienia do-
kumentacji celnej lub dokonania dopłat do 
przesyłek spoza Unii Europejskiej.

Jak nie dać się oszukać
Aby nie stać się ofi arą oszustwa musimy 

zachować ostrożność i kierować się zasadą 
ograniczonego zaufania. 
• W przypadku odebrania telefonu z prośbą 

o fi nansową pomoc czy to bliskim czy służ-
bom publicznym w żadnym przypadku nie 
wolno informować rozmówcy o ilości po-
siadanej gotówki. 

• Nie należy wypłacać z banku wszystkich 
oszczędności lub przelewać ich na inne 
konto. Nie dajmy się zmanipulować. 

• Należy nie wdawać się w dłuższą rozmo-
wę z oszustem tylko szybko ją zakończyć. 
Jeśli nie jesteśmy pewni, lub nie wiemy jak 
zareagować, możemy powiedzieć, że np. 
musimy odebrać pilnie drugi telefon. Po 
rozłączeniu się skontaktujmy się z bli-
skimi lub policją i poinformujmy o po-
dejrzanym telefonie. Próbę wyłudzenia 
pieniędzy można zgłosić dzwoniąc pod 
numer alarmowy 112.

• W przypadku otrzymania podejrzanego 
SMS-a lub wiadomości e-mail pod żad-
nym pozorem nie wolno klikać w załą-
czone linki. Należy dokładnie zapoznać 
się z otrzymanym komunikatem i przede 
wszystkim nie poddawać się presji czasu. 
W przypadku wątpliwości nie wykonujmy 
zawartych w nich próśb czy poleceń lecz 
dokonajmy zgłoszenia na policję. 

Pamiętajmy, zawsze należy zweryfi ko-
wać rozmówcę lub nadawcę wiadomości. 
Nie korzystajmy z załączonych linków i nie 
wpisujmy nigdzie numeru swojej karty 
płatniczej. 

Mamy nadzieję, że opisane tu metody wy-
łudzeń pieniędzy oraz rady, jak ich uniknąć, 
uchronią naszych mieszkańców przed oszu-
stwami.

Wojciech Siergiejuk

Seniorzy, bądźcie czujni!
„Na wnuczka”, „na urząd”, „na pracownika banku”, czy „na policjanta” to 
tylko część z metod wykorzystywanych przez oszustów żerujących głów-
nie na osobach w podeszłym wieku, którzy z potrzeby serca, powodowani 
chęcią pomocy innym często tracą oszczędności swojego życia. Pracownica 
naszego urzędu, która kilka miesięcy temu odebrała tego typu telefon, na 
szczęście nie dała się zwieść oszustom.

Jest taki wieczór w roku, gdy wszyscy zasiadamy przy wspólnym stole, wieczór, gdy gasną 
wszelkie spory, znikają nieporozumienia, a w naszych sercach gości miłość, serdeczność 
i wzajemny szacunek. Jest taki wieczór, gdy łamiemy się opłatkiem i składamy sobie 
życzenia. Czekamy na ten czas cały rok, na czas Bożego Narodzenia.
Kolejny już rok pandemia uniemożliwiła nam przeżycie magii świąt we wspólnym gronie.
Przyjmijcie zatem Drodzy Seniorzy, od całego józefowskiego Zarządu 
Związku Emerytów, Rencistów i Inwalidów, z serca płynące życzenia.
Życzymy Wam, abyście te święta spędzili w zdrowiu, w ciepłej atmosferze, w gronie 
bliskich i przyjaciół. Życzymy, aby przy świątecznym stole nie zabrakło miejsca 
dla osoby samotnej, a gdy nadejdzie nasza samotność, niech znajdzie się ktoś, 
kto nas zaprosi do stołu.
Na Nowy Rok życzymy przede wszystkim zdrowia, optymizmu i wszelkiej pomyślności.
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Ważne telefony: 
Burmistrz Marek Banaszek i wiceburmistrz Piotr Gąszcz: 22 779 00 25

Biuro Obsługi Klienta Urzędu Miejskiego: 22 779 00 00, fax 22 779 00 15

Przewodniczący Rady Miasta Mariusz Batorski: 22 779 00 40

Straż Miejska: 22 789 22 12, 513 188 882 Straż Miejska w Józefowie pełni służbę w dni 
robocze w godz. 7.00–22.00

Policja: 22 789 21 07, dzielnicowy rejonu nr 1 sierż. sztab. Barbara Owczarzyk 
tel. 600 997 498, dzielnicowy rejonu nr 2 mł. asp. Tomasz Wasążnik tel. 600 997 472, 
dzielnicowy rejonu nr 3 st. sierż. Piotr Firląg tel. 600 997 484

W razie awarii
Zgłoszenia awarii oświetlenia ulicznego w Józefowie: Eles-Bud Ewa Konopka-Strusińska, 
tel. 535 481 335, e-mail: elesbud-konserwacja@wp.pl

Zgłoszenia awarii wodociągu, kanalizaji, oczyszczalni: Hydrosfera Józefów 
tel. 22 780 0645, 669 251 804

W sprawie odpadów komunalnych
Reklamacje w sprawie nieodebranych odpadów tel. 22 779 00 20
Referat Gospodarki Komunalnej Urzędu Miasta ul. Wyszyńskiego 1, tel. 22 779 00 55

Zakład Obsługi Piękne Miasto tel. 22 612 13 37, kierownik@zojozefow.pl
Punkt Selektywnej Zbiórki Odpadów Komunalnych w sezonie jesienno-zimowym
czynny w soboty w godz. od 8.00 do 16.00.

Szanowni Czytelnicy! Zapraszamy 
na nasz profi l na  : www.facebook.
com/pismoJNS
Archiwalne numery „JnŚ” znajdzie-
cie Państwo w Biurze Obsługi Klienta 
Urzędu Miasta oraz w wersji elektro-
nicznej na stronie: www.jozefow.pl/
jozefow-nad-swidrem

Z ogromnym smutkiem 
informujemy, że 

zmarła 
śp. Małgorzata Winiarczyk

wieloletnia pielęgniarka 
środowiskowa Przychodni Miejskiej 

w Józefowie, członkini TPJ, 
była radna w Józefowie

Przekazujemy serdeczne wyrazy 
współczucia Rodzinie

Zarząd Towarzystwa Przyjaciół 
Józefowa

Z głębokim bólem 
i słowami współczucia 
łączymy się z rodziną 
po nieopisanej stracie 

naszej długoletniej pracownicy 
– pielęgniarki 

Małgorzaty Winiarczyk

Dyrektor i pracownicy 
SPZOZ PM w Józefowie

Z żalem żegnamy 

śp. Barbarę Dąbrowską
wieloletnią dyrektor 

Miejskiej Biblioteki Publicznej 
w Józefowie

Burmistrz Miasta Józefowa 
z pracownikami UM

oraz Rada Miasta Józefowa

Z głębokim żalem zawiadamiamy, że 
14.11.2021 roku zmarła

śp. Barbara Dąbrowska
członkini TPJ, 

wieloletnia dyrektor Miejskiej 
Biblioteki Publicznej w Józefowie

Cześć Jej pamięci

Serdeczne wyrazy współczucia 
składamy Rodzinie Zmarłej 

Zarząd Towarzystwa Przyjaciół 
Józefowa

Z żalem żegnamy 

śp. Małgorzatę Winiarczyk
wieloletnią pielęgniarkę 

Przychodni Miejskiej w Józefowie 
i radną siódmej kadencji RM

Burmistrz Miasta Józefowa 
z pracownikami UM

oraz Rada Miasta Józefowa

Z okazji nadchodzących świąt 
Bożego Narodzenia 
oraz Nowego Roku 

najserdeczniejsze życzenia 
zdrowia oraz pomyślności 

dla członków i sympatyków 
Towarzystwa Przyjaciół Józefowa 

składa Zarząd TPJ

DO I OD REDAKC JI
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Nie tak było przed kilkunastu laty, gdy 
grupka zapaleńców skrzyknęła się w  Inter-
necie i  postanowiwszy zrobić coś dobre-
go i  pożytecznego dla chorych dzieciaków 
z  Józefowa, rozpętała coroczne, grudniowe 
„Gwiazdobranie i Dawanie”. Nie tak było, bo 
w nasze międzyludzkie kontakty nie wciskała 
się pandemia i swobodnie mogliśmy spotykać 
się najpierw w Domu Nauki i Sztuki, potem 
w MOK-u, a w miarę rozrastania się imprezy 
w dawnym gimnazjum, a dziś – Szkole Pod-
stawowej nr 3.

Zawsze było radośnie, tłoczno – zarówno 
na stoiskach, jak i wśród kupujących – a na 
estradzie prezentowały się liczne józefowskie 
talenty. Na kilku fotografi ach przypominamy 
początki „GiD” nucąc „Czy nas jeszcze pa-
miętasz”.

Finansowy urobek „GiD” z roku na rok ro-
śnie w siłę, w ubiegłym roku osiągnął magiczną 
granicę 100 tys. zł, zaś w tym roku z interneto-
wej licytacji 100 tys. zł organizatorzy zebrali 
już w tygodniu poprzedzającym zakończenie 
imprezy. 

Dla 32 podopiecznych oznacza 
to, że będzie można opłacić 
np. pobyt na kolejnym obozie 
rehabilitacyjnym czy konkretne 
zabiegi usprawniające.

My – stali uczestnicy „Gwiazdobrania 
i Dawania” wiemy jednak, że pomagać cho-
rym dzieciakom możemy nadal, wpłaca-
jąc nawet drobne kwoty na konto Fundacji 
„Zdążyć z  pomocą”. Z tą intencją publiku-
jemy listę podopiecznych, dziękując wszyst-
kim gorącym sercom, które towarzyszyły 
15. internetowej (a czasem morsującej) od-
słonie „GiD”. 

W.Z.

To była najoryginalniejsza spośród setek 
licytacji, które odbyły się w tym roku pod szyl-

dem 15. odsłony „Gwiazdobrania i Dawania”. 
Nie wygrała bowiem oferta najwyższa, a suma 
wszystkich zadeklarowanych i  wpłaconych 
kwot, które miały przekroczyć założone mini-
mum – 700 zł. Udało się z górką, która jeszcze 
urosła po fakcie. A faktem było „Morsobra-
nie”, czyli lodowata kąpiel kilku organizatorek 
„GiD” w odmętach Świdra, przy temperaturze 
zewnętrznej -1 stopnia Celsjusza. 

A skąd wzięła się „wejściowa” kwota 700 zł? 
Spieszymy z  wyjaśnieniami. Przed rokiem 
panie zanurzyły się za 500 zł, ale w tym roku 
galopująca infl acja zmusiła je do zawieszenia 
poprzeczki o 200 zł wyżej.

Materiał dowodowy z plenerowego prezen-
tu dla dzieci „Gwiazdobrania” na fotografi ach 
obok.

Maciej Piłat

15. Świąteczny Jarmark Charytatywny

„Gwiazdobranie i Dawanie”

Morsobranie 
i Dawanie
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